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> Retouradres Postbus 20301 2500 EH  Den Haag 

 
 

De President van de Algemene Rekenkamer 

De heer drs. A.P. Visser 

Lange Voorhout 8 

Postbus 20015 

2500 EA  Den Haag 

 

 

 

Datum 25 april 2019 

Onderwerp Bestuurlijke reactie Verantwoordingsonderzoek JenV 2018 

 

 

Geachte heer Visser, 

 

Op 9 april 2019 heeft u mij in kennis gesteld van de voorlopige uitkomsten van 

uw onderzoek 2018 bij het ministerie van Justitie en Veiligheid. U heeft mij 

verzocht in mijn reactie aan te geven of en zo ja welke maatregelen zullen 

worden getroffen naar aanleiding van uw conclusies en aanbevelingen. In deze 

reactie zal ik stilstaan bij de onderwerpen beleidsresultaten en bedrijfsvoering. De 

resultaten van uw onderzoek naar de financiële verantwoordingsinformatie in het 

Jaarverslag 2018 van het ministerie van Justitie en Veiligheid geven mij geen 

aanleiding tot een reactie.  

 

Het verheugt mij dat u in uw rapport opnieuw een vooruitgang op het gebied van 

bedrijfsvoering constateert. Dit komt tot uiting in een verdere afname van het 

aantal onvolkomenheden. Deze bereikte resultaten sterken mij in de voortvarende 

aanpak van de resterende drie onvolkomenheden. 

 

Beleidsresultaten 

Dit jaar heeft u onderzoek gedaan naar extra uitgaven aan de politie in 2018 uit 

het Regeerakkoord en naar de kwantitatieve en kwalitatieve personeelstekorten 

bij de Dienst Justitiële Inrichtingen (DJI).  

 

Intensiveringen politie  

Een belangrijk deel van de intensiveringen voor politie uit het regeerakkoord is 

bedoeld voor capaciteitsuitbreiding. Gelet op de spanning op de arbeidsmarkt is 

dat, net als voor veel andere werkgevers, een uitdaging. Desalniettemin kan ik 

uw conclusies naar aanleiding van de gerealiseerde capaciteitsuitbreiding in 2018 

voor de haalbaarheid van mijn doelstelling in 2021 niet delen. 

 

Bij de start van de Nationale Politie was sprake van een financieel onhoudbare 

overbezetting en werd ingezet op een daling van de bezetting. De beslissingen die 

daartoe eerder zijn genomen, verklaren met een vertraging van drie jaar 

(tijdsduur van de opleiding) de huidige instroom vanuit de Politie Academie.  

De voorziene meerjarige daling is door dit kabinet omgebogen naar een groeipad. 

De formatie van de operationele sterkte is uitgebreid met 1.111 fte en de 
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doelformatie bedraagt nu 51.329 fte. Het effect van het extra geld dat hiervoor is 

vrijgemaakt, zie je pas ten volle na 2021. Dat heeft met de opleidingsduur te 

maken maar ook met de leeftijdsgebonden uitstroom die nu volop aan de gang is. 

Deze dynamiek van omvangrijke, leeftijdsgebonden uitstroom zal zich in de loop 

van de komende jaren gaan normaliseren. De gewenste groei van formatie en 

bijbehorende bezetting zal dan ook volledig zichtbaar worden. Al deze factoren 

zijn door de korpsleiding ondergebracht in een strategisch personeelsplan politie. 

Op dit moment beweegt de instroom, door- en instroom zich nog langs de lijnen 

van de prognoses, die ik eerder met de Kamer gedeeld heb. Ik kan daarom uw 

conclusie niet delen. Het is evident dat de korpschef en ik de ontwikkelingen 

nauwlettend in de gaten houden.  

   

Uit het jaarverslag van de politie blijkt dat de bezetting van de operationele 

sterkte lager was dan geprognotiseerd. Dat komt vooral doordat de doorstroom 

van personeel in de operationele sterkte naar personeel in de niet-operationele 

sterkte groter was dan voorzien. Het aantal agenten wordt hierdoor niet minder 

maar ze vallen in een andere categorie. Operationeel en niet-operationeel zijn 

begrippen die wel veel maar niet alles zeggen over de omvang van de voor de 

operatie beschikbare aantallen, volledig uitgeleerde, agenten. Een belangrijke 

reden voor de wijziging in 2018 is bijvoorbeeld de inrichting van nieuwe functies 

voor de begeleiding van de tijdelijk, extra grote aantallen aspiranten geweest. 

Een andere verschuiving is het gevolg van de uitbreiding van de  

(politie)specifieke docenten. Ook dit is weer van groot belang om de grote 

uitbreidings- en vervangingsopgave mogelijk te maken. 

 

Uw conclusie dat de krapte op de arbeidsmarkt de beoogde uitbreiding van de 

operationele sterkte met 1.111 fte frustreert, vind ik voorbarig. Ondanks de in 

algemene zin gespannen arbeidsmarkt, laten de resultaten van de huidige 

werving- en selectie inspanningen nog geen negatief beeld zien. We houden het 

zoals gezegd, scherp in de gaten maar zien vooralsnog geen reden voor extra 

zorg. Spannend blijft het natuurlijk altijd. 

 

Terecht wijst u in het onderzoek op het langdurige proces van werving naar 

inzetbaarheid.  De duur van dit traject en de op gang gekomen, leeftijdsgebonden 

uitstroom, heeft evident gevolgen voor de inzetbaarheid van de politie in de 

komende jaren. Dat heb ik ook de Kamer bij meerdere gelegenheden bericht en 

was ook reden voor aanvullende maatregelen. Omdat een deel van de additionele 

financiële middelen uit het Regeerakkoord in de eerste jaren nog niet nodig is 

door de  instroom van per definitie, relatief wat goedkopere aspiranten, is 

besloten deze en andere ongebruikte middelen tijdelijk in te zetten voor 

maatregelen om de inzetbaarheid zoveel als mogelijk op peil te houden. Dit 

geschiedt onder meer door externe inhuur om de operationele sterkte te ontlasten 

en door bekostiging van extra overuren. Daarnaast heeft de politie geanticipeerd 

op de uitbreiding van de sterkte door de Politieacademie en de dienst HRM te 

versterken. Ik acht dit geen  verschuiving van bestedingsdoelen. Ook deze 

financiële middelen worden immers aangewend om de inzetbaarheid van de 

politie zo groot mogelijk te houden in de periode dat tijdelijk extra veel 

toekomstige politieagenten worden opgeleid.   

 

Personeelstekorten bij het gevangeniswezen 

Ook bij de penitentiaire inrichtingen heeft u onderzoek gedaan naar de bezetting 

in verhouding tot de formatie. Tevens heeft u onderzocht of voldoende en 

gekwalificeerd personeel beschikbaar was om de roosterdiensten te vullen. Uit uw 
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onderzoek komt naar voren dat de eerder door de Inspectie Justitie en Veiligheid 

geconstateerde problemen, als gevolg van onvoldoende formatie op basis van de 

formatieberekening, eind 2018 nog niet overal waren opgelost.  

 

Uw constatering dat de balans tussen formatie en vaste bezetting nog niet is 

bereikt, onderschrijf ik. Het verschil tussen formatie en bezetting wordt, zoals in 

uw onderzoek aangegeven, ondervangen door flexibele inhuur. Naar aanleiding 

van het rapport “Uit Balans”(2017) van de Inspectie Justitie en Veiligheid , heb ik 

vele maatregelen ingezet die zullen leiden tot het bereiken van de gewenste 

balans. Deze maatregelen betreffen het toekennen van financiële ruimte aan de 

penitentiaire inrichtingen voor diverse regelingen ( PAS, ouderschapsverlof, 

bouwtoezicht, vakmanschap etc.). Daarnaast is in 2018 door DJI geïnvesteerd in 

een aantal maatregelen, die gaan bijdragen aan een beter en actueel inzicht in de 

personele bezetting. Dat biedt handvatten voor betere, continue sturing. 

 

Vanaf het jaar 2013 is er sprake geweest van een verhoogde uitstroom als gevolg 

van het sluiten van penitentiaire inrichtingen. Het feitelijk gebruik van de 

stimuleringspremie uit het Van Werk Naar Werk beleid van het Rijk om de dienst 

te verlaten is in vergelijking met de totale uitstroom beperkt gebleven. 

 

De Dienst Justitiële Inrichtingen is momenteel in de afrondende fase van haar 

strategisch personeelsplan, zoals u ook heeft geadviseerd. Het actief en continue 

blijven werven van nieuwe collega’s bij DJI blijft daarbij een van de speerpunten, 

aangezien de uitstroom van medewerkers als gevolg van het bereiken van de 

pensioengerechtigde leeftijd groot blijft.   

 

Bedrijfsvoering 

Ten aanzien van de bedrijfsvoering constateert u, ondanks de in uw ogen 

geboekte vooruitgang, nog drie onvolkomenheden.  

 

1. Onvolkomenheid subsidie- en bijdragenbeheer 

Hoewel de Rekenkamer erkent dat stappen zijn gezet in de verbetering van het 

subsidie- en bijdragenbeheer, is dit naar uw oordeel nog niet op orde.  

Ik deel uw mening dat er nog verdere verbeteringen in het subsidiebeheer 

noodzakelijk zijn. Aan uw aanbeveling met betrekking tot de concentratie van het 

subsidiebeheer op het bestuursdepartement zal gevolg worden gegeven. De 

voorbereiding hiervoor is inmiddels gestart. Dit kan bijdragen aan een meer 

uniforme werkwijze, waardoor het risico op fouten wordt verminderd. In dit 

verband hecht ik eraan u erop te wijzen dat ik een wetsvoorstel voor een 

kaderwet JenV-subsidies in voorbereiding heb dat hopelijk voor de zomer in 

consultatie komt. Dit wetsvoorstel, dat indirect kan bijdragen aan de oplossing 

van deze onvolkomenheid, vloeit mede voort uit uw aanbevelingen van vorig jaar 

ten aanzien van het subsidiebeheer. 

 

Op het gebied van verbetering in het bijdragenbeheer is in de 2e helft van 2018 

een significante versnelling gemaakt. In lijn met uw aanbeveling zullen alle 

toezichts-instrumenten (risicoanalyse, toezichtsarrangement, informatieprotocol 

en accountantsprotocol) in 2019 geactualiseerd zijn. Daarnaast zal 2019 in het 

teken staan van het borgen van het beheer van de actuele toezichtsinstrumenten 

en de verbetering van de controlecyclus. 
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2. Onvolkomenheid informatiebeveiliging 

U heeft dit jaar op 4 aandachtsgebieden gerelateerd aan de Baseline 

Informatiebeveiliging Rijksdienst (BIR) de centrale sturing op 

informatiebeveiliging onderzocht. Daarbij merk ik op dat onze verantwoordings-

structuur zodanig is ingericht dat de JenV-organisaties de primaire 

verantwoordelijkheid hebben voor hun eigen informatiebeveiliging, aangezien zij 

het beste zicht hebben op de adequate beheersmaatregelen. Ik ben blij dat u de 

in 2018 ingezette aanpak op de aandachtsgebieden (1) governance, (2) 

organisatie en (3) incidentmanagement als voldoende kwalificeert. Dit zie ik als 

blijk van waardering voor de inspanningen die in 2018, zowel op decentraal als 

centraal niveau, zijn geleverd. 

 

U constateert dat het aandachtsgebied risicomanagement nog onvoldoende in lijn 

is met de BIR aangezien het ontbreekt aan een centraal inzicht in de status van 

verbeterplannen. Onze inspanningen op het aandachtsgebied risicomanagement 

zal ik in 2019, conform de vanaf het 2e kwartaal 2018 ingezette lijn verder 

intensiveren. Dit vergroot het centrale inzicht en de verbetering van de sturing en 

beheersing van de informatiebeveiliging.  

 

3. Onvolkomenheid afpakketen  

Evenals vorig jaar besteedt u bij de bedrijfsvoering aandacht aan de afpakketen, 

dat u dit jaar aanmerkt als een onvolkomenheid. Ik deel uw mening dat de 

afpakketen een veelomvattend proces betreft met meerdere betrokkenen in de 

keten. Het gaat bij deze onvolkomenheid concreet om ten eerste de beheersing 

van ontnemingsmaatregelen, ten tweede de verantwoording van openstaande 

rechten en ten derde het beheer van het goederenbeslag. Mede in reactie op de 

bevindingen van de ADR en de Rekenkamer vorig jaar zijn in 2018 

beheersmaatregelen geïmplementeerd, waardoor nu beter inzicht bestaat in de 

juistheid en volledigheid van openstaande rechten. De onzekerheid, die vorig jaar 

bestond en aanleiding was voor een accountantsverklaring met beperking voor 

wat betreft de jaarrekening 2017 van het OM, is in 2018 hierdoor weggenomen. 

Dit neemt niet weg dat verder gewerkt moet worden aan optimalisering om te 

komen tot een volledige beheersing van het beheer van ontnemingsmaatregelen. 

Aan uw drie aanbevelingen zal dan ook in 2019 verder gevolg worden gegeven 

om uiteindelijk te komen tot een volledige en structurele beheersing van de 

afpakketen.   

 

Aandachtspunten bedrijfsvoering 

a. Programma Kwaliteit en Innovatie Rechtspraak (KEI) 

Ten aanzien van het Programma Kwaliteit en Innovatie Rechtspraak (KEI) merk ik 

op dat alle uitgaven zijn verantwoord in het jaarverslag 2017 van de Rechtspraak. 

In 2018 zijn er na de reset van het Programma Kwaliteit en Innovatie 

Rechtspraak (KEI) naar aanleiding van verschillende onderzoeken grote stappen 

gerealiseerd door de Rechtspraak. Het ambitieniveau is lager en de digitalisering 

zal eenvoudiger bestuurd worden. Ook heeft mijn ministerie een grotere rol 

gekregen. Onder andere zijn er afspraken gemaakt over de informatie-

uitwisseling, de rol van de Review Board en de onafhankelijke toetsing door het 

BIT. Het is mijn verwachting dat een goede monitoring en control van projecten 

zoals KEI, zowel binnen de Raad als vanuit Justitie en Veiligheid, hier verder mee 

gediend zullen zijn. Ik heb van de Raad voor de Rechtspraak begrepen dat zij 

graag in overleg met de Algemene Rekenkamer treedt om verdere mogelijkheden 

ten aanzien van de verantwoording te bezien. 
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b. Autoriteit Persoonsgegevens (AP) 

Ik deel uw bevindingen ten aanzien van de borging van de onafhankelijkheid van 

de AP en de bepaling van de noodzakelijke capaciteit. De onafhankelijkheid van 

dit zelfstandig bestuursorgaan met rechtspersoonlijkheid is, zoals u ook opmerkt,  

door de wetgever bepaald. In een samenwerkingsverklaring zal de beheersmatige 

relatie tussen het ministerie en de AP nader worden vormgegeven. Ik herken in 

dit verband niet het door u in uw conclusies geschetste beeld dat mijn ministerie 

bij de governance tegen grenzen aan zou lopen door de onafhankelijkheid van 

rechtspersonen. Ik ben van mening dat ik bij onafhankelijke organisaties als de 

Rechtspraak en de AP voldoende mogelijkheden heb om de doelmatigheid van de 

bedrijfsvoering te verbeteren. 

 

c. Data Alliantie Strafrechtketen  

Onze verwachting dat dit samenwerkingsverband op 1 januari 2019 operationeel 

zou zijn, is, zoals u ook concludeert, te optimistisch gebleken. Duurzame 

samenwerkingsrelaties tot stand brengen tussen verschillende organisaties met 

verschillende belangen blijkt weerbarstiger dan verwacht. Het vergt tijd om de 

precieze vorm (technische en governance structuur) goed uit te werken. Bij de 

uitwerking van de inrichting van de DAS is inmiddels voortgang geboekt, maar die 

is nog niet zodanig dat een start kon worden gemaakt met de operationalisering. 

Momenteel wordt de inrichting van de DAS uitgewerkt in een business case. Deze 

moet medio 2019 zijn afronding krijgen, waarna met de operationalisering kan 

worden gestart. Ik kan u toezeggen dat de adviezen van de Algemene 

Rekenkamer hun uitwerking in de business case zullen krijgen. 

 

 

De Minister van Justitie en Veiligheid, mede namens de minister voor 

Rechtsbescherming, 

 

 

 

Ferd Grapperhaus 

 

 

 

 

 

 

   
 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

   


